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Vážení čtenáři Lipeneckého zpravodaje,

v  prosinci 2018 jsme společně s  komisí, 
kterou jsem vedl, pracovali na sestavení 
výběrového řízení pro grafika a  tiskárnu.  
2. ledna 2019 byla vyhlášena výběrová ří-
zení na grafika a tiskárnu na 20 čísel zpra-
vodaje a  v  březnu 2019 bylo do schránek 
rozneseno první číslo obnoveného zpravo-
daje, které připravil pan Jaroslav Kábele. 
Od druhého čísla jsem pro vás připravo-
val zpravodaj já a  nyní držíte v  rukou již  
20. číslo. Práce na zpravodaji nebyla jed-
noduchá. Přinášela neustálé honění lidí, 
kteří články psali, aby je dodali včas, či aby 
se tolik nerozepisovali :-). Snažil jsem se 
zpravodaj držet apolitický, a  aby měl vždy 
aktuální témata. To se bohužel ne vždy po-
dařilo, a tak se na nejžhavější témata občas 
nedostávalo.

Bohužel mé názory a názory vedení obce 
ohledně přípravy zpravodaje se poslední 
dobou velmi rozešly a poslední tři čísla ved-
la k neustálým názorovým „bojům“, jak má 
zpravodaj vypadat a  jak by měla vypadat 
redakční rada, která nástupem staronové-
ho vedení a zrušením komunikační komise 
skončila. Byl jsem pověřen radou městské 
části Praha-Lipence, bez redakční rady a re-
dakce, abych sestavil toto číslo. Před uzá-
věrkou rada městské části narychlo zvolila 
tříčlennou redakční radu. Proto jsem se roz-
hodl, že toto číslo, které je posledním čís-
lem tohoto roku, je i zároveň mým posled-
ním číslem. Rád bych poděkoval všem, kdo 
se na výrobě zpravodaje podíleli: autorům 
článků, grafikovi, tiskárně, paní Gruberové, 
která tři roky zpravodaj roznášela, a  také 
vám, čtenářům, kteří zpravodaj čtete.

Doufám, že nová redakční rada vznik-
ne tak, jak má, bez vlivu vládnoucí koalice 
a vybere správnou redakci i  nového šéfre-
daktora.

Začínají nám svátky klidu a pohody a já 
vám přeji, abyste si o Vánocích odpočinuli, 
strávili je po boku svých blízkých a pod stro-
mečkem našli to, co jste si přáli. Do nového 
roku přeji vše nejlepší, hlavně zdraví.

Lukáš Veselý, šéfredaktor

Sloupek šéfredaktora

Krátké zprávy ze zastupitelstva

Krátké zprávy z rady
5. září
Ve sporu o  opravu propadlého povrchu víceú-
čelového hřiště se společností VYSSPA Sports 
Technology navrhla rada smír, kdy se náklady na 
opravu rozdělí na poloviny mezi firmu a  měst-
skou část. Rada schválila výměnu pozemku 
v esíčku v Černošické ulici za příspěvek majite-
lům na novou zeď ve výši 318 tis. Kč. Obec dále 
zaplatí přeložky sítí cca za 200 tis. Kč. Posunu-
tím zdi se zlepší rozhledové podmínky v  tom-
to úzkém místě a  darovaný pozemek umožní 
budoucí rozšíření komunikace. Celou transakci 
musí ještě posvětit zastupitelstvo. Rada objed-
nala zadávací dokumentaci pro výběrové řízení 
na vypracování územní studie rozvojových loka-
lit v Lipencích. Zadání zpracuje architektonické 
studio Atelier L za 175 450 Kč. Následná urbanis-
tická studie bude definovat parametry zástavby, 
jako jsou uliční síť a výšky staveb.

8. září
Rada přidala peníze školce, která má od nového 
školního roku detašované pracoviště na Zbra-
slavi, a rozšířila rozsah opravy ulice U Berounky 
na celkových asi 740 m2. Celá oprava bude stát 
přibližně 1,5 mil. Kč.

20. září
Rada vyslovila souhlas s  urbanistickým řešením 
budoucí zástavby v  lokalitě Na Stráni. Developer 
této lokality, společnost Exafin, do studie zapraco-
val požadavky městské části na trasu a parametry 
úseku Obvodové komunikace, který zde vznikne, 
a  na prostupnost zástavby. Záměrem Exafinu je 
v této lokalitě postavit 57 rodinných domů.

26. září
Rada rozhodla o převzetí do správy dvou pozem-
ků o celkové výměře asi 600 m2 podél Oddecho-
vé a o vytvoření piknikového místa s veřejným 

ohništěm v úseku ulice Českého červeného kří-
že, který je vyhrazený pro pěší a cyklisty.

24. října
Na prvním jednání po volbách rada v novém slo-
žení řešila zejména administrativní záležitosti. 
Schválila nový jednací řád rady, plán zimní údrž-
by komunikací, plán kontrolní činnosti zřizova-
tele vůči škole a školce, výši školného a strav-
ného ve školce a další. Vyhlásila záměr rozšířit 
nabídku dodavatelů obědů pro seniory a záměr 
pronájmu ordinace v  domě služeb. Po loňské 
kritice na sociálních sítích rada objednala vá-
noční osvětlení stromu u úřadu v ceně 61 450 Kč 
včetně montáže. Strom byl slavnostně rozsvícen 
v neděli 27. listopadu.

3. listopadu
Rada zřídila komise: povodňovou, přestupko-
vou, stavební, kulturní a  sociální a  komisi pro 
životní prostředí. Jmenovala členy všech ko-
misí kromě Komise pro životní prostředí. Rada 
vybrala dodavatele oplocení areálu TJ Sokol 
Lipence. Nové oplocení bude stát 399 tis. Kč. 
Rada dále vybrala společnost Johnny Stav, s.r.o. 
jako zhotovitele piknikového místa v ulici ČČK. 
Cena zakázky je 78 tis. Kč. Rada zadala vypra-
cování projektu na novou podlahu garáží hasič-
ské zbrojnice za 90 tis. Kč ing. arch. Martinovi 
Rösslerovi a vybrala Stavební společnost Šleho-
fer jako dodavatele opravy poškozených částí 
komunikací Údolí hvězd a Nad údolím hvězd za 
176 tis. Kč. Rada schválila novou smlouvu o vý-
půjčce, na základě které užívá spolek TJ Sokol 
Lipence sportovní areál, a pověřila Lukáše Vese-
lého přípravou vydání tohoto čísla Lipeneckého 
zpravodaje.

Zápisy z jednání rady jsou v plném znění včet-
ně příloh zveřejňovány na webu městské části.

(mv)

17. října 2022 proběhlo první ustavující za-
sedání zastupitelstva městské části Praha-Li-
pence, kde usedly staronové tváře. Ustavující 
zasedání bývají většinou krátká. Tentokrát však 
opozice pracovala již od začátku. Navrhla ně-
kolik nových bodů programu a  během rozprav 
předkládala návrhy další. Koalice se zařazením 
nových bodů na program jednání nesouhlasila, 
protože neměla čas se s nimi seznámit. V prů-
běhu jednání koalice několikrát vyhlásila pře-
stávku na poradu a zasedání zastupitelstva se 
protáhlo až do 23:43.

Na začátku proběhl slib nových zastupitelů 
a vzniklo nové zastupitelstvo v tomto složení:
•  Lenka Kadlecová, Tomáš Pelíšek, Michal Starý,  

Martin Vanko a Michal Zahradník za Sdružení 
pro Lipence

•  Jiří Pavlíček, Ivana Slabochová, Karel Šlampa 
a Ivana Žáková za sdružení HaFo Lipaňáků

•  Karel Heřman, Martin Trnka a Monika Vlčková 
za koalici SPOLU pro Lipence

•  Karin Tvrdá a  Ludmila Zájedová za sdružení 
ZaLep

•  Michal Popek za sdružení Lipenecké patrioty

Starostkou byla znovu zvolena Lenka Kadle-
cová, místostarostkou Ivana Žáková a  radními 
Karel Šlampa, Martin Vanko a Michal Zahradník.

Zastupitelé si dále zvolili dva výbory:
•  Kontrolní výbor: Martin Trnka (předseda), Petr 

Cemper, Miroslav, Čížek, Karel Krůta a Franti-
šek Kvíčala

•  Finanční výbor: Michal Zahradník (předseda), 
Jan Kadlec, Jiří Pavlíček, Karel Šlampa a Pavel 
Šubrt

Zastupitelé dále rozhodli o  tom, že starostka 
a  místostarostka budou tzv. uvolněné funkce 
– placené a na plný úvazek. Radní a zastupite-
lé jsou neuvolnění, své funkce vykonávají při 
zaměstnání. Měsíční odměny neuvolněných 
radních činí 1 480 Kč, předsedů výborů a komi-
sí a jejich členů, kteří jsou zároveň zastupiteli, 
540 Kč, členů výboru a komisí 540 Kč a zastupi-
telů 540 Kč. Při souběhu funkcí se odměny nes-
čítají. Výše odměn je tak stejná, jako doposud.

(lve)

HÁDANKA
Odpověď na hádanku z  předminulého 

čísla (LZ č. 3): Knihovna se nacházela v Čer-
nošické ulici, v malém domku naproti ulici 
V Roklích, č. popisné 173. Výhercem sladké 
odměny je Zuzana Vladyková. Gratulujeme.

Hádanka pro dnešní číslo: Z  jakých 
čtyřech historických území se skládají 
Lipence?

Správné odpovědi zasílejte na mail ha-
danka@mclipence.cz do 27. ledna 2023. 
Účastí v  této hře dává čtenář souhlas se 
zveřejněním svého jména. Přejeme všem 
hodně štěstí v hádání. Vylosovaný výherce 
získá sladkou odměnu. 
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ROK 2022 V KOSTCE
Blížící se konec roku vybízí k  bilancování. 

Ohlédněme se proto za nejdůležitějšími letoš-
ními milníky.

Nový provozovatel vodovodu a kanalizace
Letos se završilo více než desetileté úsilí o pře-
dání lipeneckého vodovodu a  kanalizace do 
vlastnictví a správy hlavního města. Lipence do-
sud měly levnější vodu než Praha, do sítí se však 
dlouho neinvestovalo a některé části, zejména 
stará čistírna odpadních vod, byly v havarijním 
stavu. Změna by měla přinést opravu a  snad 
i rozšíření sítě. Velkou změnou k lepšímu bude 
zprovoznění nové čističky.

Strategický plán rozvoje
Od letoška mají Lipence promyšlený plán rozvo-
je, který navazuje na zastavovací plány z první 
republiky a respektuje platný územní plán. Stra-
tegický plán předpokládá udržení současného 
charakteru zástavby a  minimální rozšiřování 
zastavitelných ploch.

Unikátní projekt nové školy
Z první architektonické soutěže, která kdy byla 
v Lipencích uspořádána, vzešel originální návrh 

třípodlažní školní budovy s dřevěnou konstruk-
cí. Autorem vítězného návrhu je lipenecké archi-
tektonické studio VLLNNA. Využití dřeva, které 
je stavebním materiálem s  nízkou uhlíkovou 
stopou, spolu se zvažovaným využitím cirkulár-
ních principů zvýší šance na získání dotace na 
realizaci této unikátní stavby.

Rozšíření mateřské školy
Zvýšenou poptávku po místech ve školce po-
mohlo krátkodobě uspokojit otevření detašova-
ného pracoviště se dvěma třídami na Zbraslavi. 
Dlouhodobě zajistí mateřské škole dostatečnou 
kapacitu nová budova, na kterou je již hotový 
projekt pro stavební povolení.

Volby a nové zastupitelstvo
V  říjnu proběhly volby do zastupitelstva měst-
ské části. Při tradičně vysoké účasti voličů uspě-
la především sdružení nezávislých kandidátů. 
Důvěru voličů si udrželo Sdružení pro Lipence 
i  HaFo Lipaňáků. Jejich staronová koalice má 
devět mandátů z patnácti. Starostka a místosta-
rostka proto pokračují ve svých funkcích, v pě-
tičlenné radě je jeden nový radní. Tři nováčky do 
zastupitelstva přivedla koalice Spolu, dva man-
dáty získalo sdružení Za lepší Lipence a  jeden 
sdružení Lipenečtí patrioti.

Ne vše se v tomto roce podařilo. V esíčku u ško-
ly stále nejsou chytré semafory. O  důvodech 
jsme podrobněji psali v minulém čísle. Vztahy 
mezi úřadem a  samosprávou jsou někdy na-
pjaté. Nedaří se spolupráce s  Natlandem, de-
veloperskou společností, která na území naší 
městské části investuje stovky milionů korun. 
Věřme, že příští rok přinese i  v  těchto věcech 
obrat k lepšímu.

Některé milníky nadcházejícího roku jsou již 
známé. Do provozu bude uvedena nová čistírna 
odpadních vod. Vedle ní se začne stavět Retail 
Park, po dlouhé době první velká soukromá 
investice do obchodů a  služeb v  Lipencích. 
V březnu budou vyhlášeny výsledky mezinárod-
ní krajinářské a urbanistické soutěže o koncep-
ci příměstského parku Soutok. Jedním konkrét-
ním výstupem z této soutěže by měl být návrh 
nové lávky do Černošic a  zvelebení předmostí 
na naší straně.

Lenka Kadlecová, Martin Vanko

ULICE ZA HRÁZÍ
V říjnu se občané ptali, jak to vypadá s rekon-

strukcí ulice Za Hrází. V  březnu letošního roku 
vedení městské části nechalo nacenit opravu 
asfaltovým povrchem. Oprava by však vyšla na  
1 771 101 Kč s DPH. Proto se rada v červnu rozhod-
la pro opravu asfaltovým recyklátem, kde odhad-
ní cena vychází na 200 000 Kč. 22. října byla ulice 
Černošická uzavřena z důvodu usazení nové láv-
ky a objízdná trasa vedla ulicí Za Hrází. Společ-
nost STRABAG měla zajistit opravu této ulice před 
zahájením objízdné trasy. Nezvolila však vhod-
ný postup a  kvůli dešti a  většímu provozu byly 
díry zpět. Dle odpovědi paní starostky na jeden 
komentář na Facebooku opravu zajistí městská 
část. Dosud nebylo vyhlášeno žádné poptávkové 
ani výběrové řízení. Opravu asfaltovým recyklá-
tem je třeba provést za teplých podmínek, oče-
káváme ji proto nejdříve v druhém čtvrtletí 2023.

(lve)

Rozsvícení vánočního stromu
První adventní neděli jsme v Lipencích histo-

ricky poprvé rozsvítili „obecní“ vánoční stromek. 
U stromu před úřadem městské části se sešlo 
více než 100 lidí. Děti z mateřské školky zazpívaly 
koledy a o tradiční vánoční svařené víno a další 
občerstvení se postarali lipenečtí hasiči. Všichni 
jsme společně nasáli vánoční atmosféru a věří-
me, že rozsvícením vánočního stromečku jsme 
nastartovali další milou lipeneckou tradici.

(iž)

Vánoční jarmark v Lipencích
Přestože počasí tomu stále neodpovídá, Váno-

ce se pomalu ale jistě blíží. Obchody jsou plné vá-
nočního zboží, výzdoba všude kam se podíváte. 
Lidé nakupují dárky pro své blízké a začínají pod-
léhat předvánočnímu chaosu. Víc, než kdy jindy, 
je právě v tomto čase potřeba zvolnit, zastavit se 
se známým, popovídat si.

To u nás v Lipencích umíme, potkávání se sou-
sedy máme moc rádi. Naplánovali jsme v předvá-
noční čas hned několik akcí. V den před započetím 
adventu ožila svátečně jídelna základní školy, kam 
již od rána přicházeli návštěvníci natěšení, co zají-
mavého je pro ně připraveno. Lipenecký jarmark je 
široko daleko známý. Kdo přijde, ví, že zde může 
koupit krásnou ručně vyráběnou keramiku. Není 
divu, že zrovna u tohoto stolku bylo stále plno. Vel-
ký zájem byl o ručně vyráběné náramky a nejedna 
holčička si nechala udělat ten nejhezčí přesně na 
svou ruku. Hned o  kousek dál se mohly dozdo-
bit krásnými náušnicemi. K  dostání byly i  dětské 
bavlněné čepičky nejrůznějších barev a  vzorů. 
Malé slečny, které si ještě hrají, se určitě zastavily 
u krásného originálního ručně vyráběného nábyt-
ku pro panenky. K Vánocům patří svíčky a na na-
šem Jarmarku byly ke koupi hned u dvou prodejců. 
První voněly včelím voskem a  ty druhé byly kou-
zelné sojové a moc pěkné. Obojí také hand made. 
Velkým zpestřením byl obchůdek s domácí kosme-
tikou, kde v  nabídce byly kvalitní pleťové masky, 
krémy na přírodní bázi nebo úžasné koupelové soli 

a mýdla, které voněly například po levanduli. Dárky 
je potřeba označit visačkami, které tu byly k dostá-
ní opravdu krásné. Koupit bylo možné také obálky 
s vánočními motivy a přání. Celým prostorem voně-
ly františky a aromatické svíčky, náladu zlehounka 
ladily vánoční koledy.

Jaké by to bylo předvánoční odpoledne, kdyby se 
nenabízely sladkosti a něco dobrého k zakousnu-
tí? Kdo má rád masné výrobky, ochutnal výborné 
uzeniny, kdo má rád čokoládu, popošel o kousek 
dál. Nechyběla výborná káva ani pro děti horká 
čokoláda. Hned vedle kávy byla možnost koupit si 
dobrý sladký nebo slaný koláč, další důvod, proč 
se posadit v improvizované kavárně a popovídat si 
s přáteli. Pro děti bylo na místě připraveno překva-
pení ve vánoční dílničce. Každý prcek si odnášel 
vlastnoručně vyrobenou vánoční ozdobu a právem 
se pyšnil tím, jaká to bude krása na jejich stromku. 
Děti vyráběly i svíčky z včelího vosku a malovaly na 
ozdoby ze sádry. Ještě před odchodem si svátečně 
naladění návštěvníci u východu zakoupili tradiční 
vánoční hvězdy, amarylisy, bramboříky, dekorační 
stromky nebo hyacinty a  jiné živé květiny. Určitě 
už zdobí jejich domovy spolu s nádhernými věnci 
a svícny, které pro návštěvníky jarmarku vytvořila 
další šikovná prodejkyně.

Věřím, že tato krásná a již tradiční akce přispě-
la k  dobré náladě a  umožnila všem odpočinek 
a společné přivítání nadcházejícího adventu.

Ivana Slabochová
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Datová schránka od 1. 1. 2023
Od 1. 1. 2023 dochází na základě změny zákona k automatickému zříze-

ní datových schránek živnostníkům, spolkům, nadacím a také společenství 
vlastníků bytových jednotek.  Od ledna 2023 budou, dle zákona č. 300/2008 
Sb., o  elektronických úkonech a  autorizované konverzi dokumentů, po-
stupně zřizovány datové schránky. Největší část z nových držitelů schránek 
tvoří podnikající fyzické osoby (tzv. živnostníci či OSVČ). Dále bude datová 
schránka zřízena všem právnickým osobám, které jsou zapsané v zákonem 
stanovené evidenci nebo rejstříku a  dosud datovou schránku nemají. Jed-
ná se například o společenství vlastníků bytových jednotek, spolky, nadace 
apod. Právnickým osobám a živnostníkům budou rozeslány přístupové údaje 
dopisem. Datové schránky budou následně automatizovaně zpřístupňovány 
i subjektům, které si nepřevezmou přístupové údaje a nikdy se nepřihlásí.

Další skupinou, kterým měla být automaticky zřízena datová schránka jsou 
fyzické osoby používající přihlášení Identitou občana, sem patří: občanský 
průkaz s aktivovaným kontaktním elektronickým čipem vydaný po 1. 7. 2018, 
mobilní klíč eGovernmentu, NIA ID – přihlášení prostřednictvím uživatelské-
ho jména a hesla, které se zadá při založení osobního identifikačního pro-
středku na portálu národního bodu, čipová karta Starcos společnosti První 
certifikační autorita, a.s., mojeID, výběr z  možných identitních prostředků, 
které jsou ohlášené jinými členskými státy EU v rámci eIDAS uzlů, a přede-
vším čím dál víc využívaná bankovní identita. Vláda však schválila, že fyzic-
kým osobám nepodnikajícím datová schránka nebude zřízena automaticky, 
ale na žádost na kontaktním místě veřejné správy Czech Point. Návrh nyní 
posoudí senát – ze zprávy idnes 2. 12. 2022. Má-li daňový subjekt nebo jeho 
zástupce zpřístupněnu datovou schránku, která mu byla zřízena ze zákona, 
je povinen formulářové podání učinit pouze elektronicky. Za porušení této 
povinnosti, tj. když takovýto subjekt podá podání, ke kterému existuje formu-
lář, písemně (např. na podatelnu), vzniká povinnost uhradit pokutu 1 000 Kč. 

Od 1. 1. 2023 budou datové schránky automaticky zřízeny, avšak minis-
terstvo má čas do 31. 3. 2023. Pokud tedy bude chtít podnikatel např. pro 
podání daňového přiznání za rok 2022 využít svou datovou schránku, kterou 
by měl od 1. 1. 2023 mít, je možné, že na něj dojde řada třeba až ke konci břez-
na, což může celou situaci zkomplikovat. Taktéž například při přístupu do 

portálu MOJE daně, portálu ČSSZ a portálů zdravotních pojišťoven a celkově 
při komunikaci se státní správou.

Zajímá vás, jestli vám bude v r. 2023 automaticky zřízena datová schránka?
Ve veřejném seznamu datových schránek si nyní můžete ověřit, jestli vám na 
základě změny legislativy bude v prvním čtvrtletí 2023 zřízena nová datová 
schránka podnikající fyzické osoby nebo právnické osoby. Na adrese www.
mojedatovaschranka.cz/sds stačí zadat IČO a dozvíte se, jestli danému sub-
jektu bude po začátku roku 2023 automaticky zřízena datová schránka.

Mám pozastavenou živnost, bude mi zřízena datová schránka?
Pozastavení živnosti nemá vliv na zřízení či znepřístupnění datové schránky. 
Datová schránka bude zřízena i subjektům, které mají živnost pozastavenu. 
Důvodem nezřízení či znepřístupnění datové schránky je pouze výmaz sub-
jektu ze zákonem stanovené evidence, tj. ukončení podnikání.

Zrušil jsem svoji živnost, bude mi zřízena datová schránka?
Ne. V  případě zrušené živnosti (tj. výmaz zákonem stanovené evidence 
a ukončení podnikání) schránka zřízena nebude.

Jak mohu zrušit datovou schránku?
Datovou schránku je možné jejím držitelem znepřístupnit, nikoli zrušit. Zne-
přístupnění datové schránky je možné v případě datových schránek fyzických 
osob provést na žádost, tzn. např. na kontaktním místě Czech POINT nebo po 
přihlášení do datové schránky prostřednictvím Identity občana přímo v na-
stavení schránky. V případě datových schránek zřizovaných ze zákona (pod-
nikající fyzické a právnické osoby) datovou schránku ovšem není možno na 
žádost znepřístupnit. Znepřístupnění probíhá pouze ze zákonných důvodů, 
tj. např. z důvodu výmazu subjektu ze zákonem stanovené evidence (ukon-
čení podnikání), úmrtí, omezení na osobní svobodě, apod. K vlastnímu zru-
šení datové schránky dochází až uplynutím tří let od znepřístupnění datové 
schránky z důvodu úmrtí či výmazu ze zákonem stanovené evidence.

Co dělat v případě ztráty či zapomenutí přístupových údajů?
Přihlašovací údaje, resp. heslo není uživatelům datových schránek na rozdíl 
od uživatelského jména v datové schránce po přihlášení k zobrazení. V pří-
padě, že uživatel nemá k dispozici aktuální uživatelské jméno a heslo, dopo-
ručuje se mu požádat o nové přístupové údaje (např. na nejbližším pracovišti 
Czech POINT) nebo do datové schránky přistoupit některým z elektronických 
identifikačních prostředků (např. prostřednictvím mobilního klíče eGover-
nmentu, Bankovní identity, a dalších). 
zdroj: https://info.mojedatovaschranka.cz/info/cs/2005.html, 
https://portal.pohoda.cz/pro-podnikatele/uz-podnikam/datove-schranky-
-od-1-1-2023/, https://info.mojedatovaschranka.cz/info/cs/2010.html

Blanka Raková
Novinky na webu

Na stránkách neustále pracujeme, aby byly vždy aktuální a co nejpřehled-
nější pro hledání informací, které potřebujeme. Některé úpravy jsou pouze 
kosmetické, jiné si vyžádaly větší změnu či vytvoření nové rubriky. Tyto větší 
změny vám nyní představíme.

Životní prostředí
Nově jsme připravili rubriku Životní prostředí, kterou naleznete v hlavním 
menu v záložce Praktické informace. Do této rubriky jsme zařadili sekci od-
pady, která byla dříve samostatnou stránkou. Dále v rubrice najdete sekce 
Ovzduší a Zeleň a brožurku Jak správně topit a ušetřit.

Aplikace V obraze
Tato mobilní aplikace zobrazuje všechny novinky na úřední desce, ve zprávách 
pro občany a v kalendáři akcí. Je to takové zrcadlo webových stránek ve vašem 
mobilním telefonu s upozorněními na nejnovějších zpráv. Díky aplikaci vám 
žádná novinka z úřadu neunikne. Jak aplikaci získáte? Stačí načíst QR kód na 
této stránce a po stažení pouze zadat odběr MĚSTSKÁ ČÁST PRAHA-LIPENCE. 
Není potřeba žádná registrace.

Rozesílání e-mailů a SMS
Po ukončení služby Mobilní rozhlas, o kterém jsme vás informovali e-mailem a 
v urgentních záležitostech i SMS, nyní tyto služby využíváme od poskytovatele 
obecních internetových stránek. Na začátku listopadu dostali registrovaní uži-
vatelé Mobilního rozhlasu zprávu o přeregistraci do nového systému. U zprá-
vy, která přišla e-mailem, stačilo kliknutím na odkaz potvrdit souhlas s GDPR. 
Na zprávu SMS se odpovídalo ANO. Ti z vás, kdo přeregistraci nestihli nebo 
se k odběru zpráv chtějí přihlásit, mohou udělat jednoduchý krok. Na webu 
městské části v nabídce klikněte na Praktické informace a vyberte záložku In-
formace od nás. V dolní části stránky klikněte na tlačítko Chci se zaregistrovat. 
Poskytnutí informací je dobrovolné, ale čím více údajů vyplníte, tím lépe pro 
vás můžeme vybírat relevantní zprávy. Pokud jste již zaregistrováni, na stejné 
stránce můžete provádět veškeré úpravy. Stačí kliknout na tlačítko Přihlásit se.

(lve)
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Z úřadu

OBĚDY PRO SENIORY
Od 1. 1. 2023 budou zajišťovat obědy pro naše seniory stávající dodava-

telé Motorest Jíloviště a Restaurace u Voříšku. U obou dodavatelů dochází 
k navýšení ceny. Motorest Jíloviště nabízí oběd za 130 Kč, restaurace U Voříš-
ku za 136 Kč (vždy polévka a hlavní jídlo). Městská část Praha-Lipence bude 
místním seniorům opět přispívat na každý oběd částkou 20 Kč. Motorest Jí-
loviště připravuje jídlo do jídlonosičů, které si musí pořídit senior. V Restau-
raci U Voříšku připravují jídlo do jednorázových uzavíratelných plastových 
misek. Kdo se může přihlásit k odběru dotovaných obědů? Občané, kteří se 
prokáží platným občanským průkazem a trvalým pobytem v městské části 
Praha-Lipence. Dále musí dokladem vydaným Českou správou sociálního 
zabezpečení doložit pobírání důchodu (přiznání důchodu nebo složenka). 
Změna dodavatele je možná vždy od prvního dne následujícího měsíce. Za 
odebrané obědy se platí následující měsíc, a to do patnáctého dne. Platbu 
lze provést bezhotovostním převodem na účet 2000693379/0800 (do zprá-
vy příjemce je nutné uvést obědy a příjmení odběratele), nebo hotově na 
úřadě městské části Praha-Lipence, K Obci 47.

Blanka Raková

JAK SPRÁVNĚ TOPIT
Začala zimní sezóna a tím i topná sezóna. Jelikož se nyní potýkáme se 

zdražováním energií, a to zejména plynu a elektřiny, lidé z důvodu šetření 
přecházejí zpět na tuhá paliva a bohužel i k pálení toho, co do kamen ne-
patří, jako jsou odpadky, plasty a další. Čím a jak topit? Touto otázkou se 
nezabýváme jenom my v Lipencích, ale i Ministerstvo životního prostředí, 
které vydalo brožurku „Jak správně topit a ušetřit“. Můžete si ji stáhnout na 
obecním webu v sekci Životní prostředí / Ovzduší nebo na stránkách www.
jakspravnetopit.cz. Ilustrační číst z brožurky je přiložena k tomuto článku. 
Na území Prahy je zakázáno od 1. října 2020 topit uhlím, uhelnými briketa-
mi a koksem v kamnech a kotlích, které nedosahují emisních parametrů 3. 
emisní třídy, a od 1. září 2024 bude v kotlích horších než 3. třídy zakázáno 
topit úplně.

To, jak správně topit, nám poradí lipenecký kominík  Pavel Vodrážka.  Zá-
sady správného topení zpravidla ovlivňují tyto tři věci: 1.přívod vzduchu pro 
spalování, 2. kvalita paliva, 3. návrh a provedení spalinové cesty.
1.  Přívod spalovacího vzduchu: Přívod vzduchu ovlivňuje kvalitu spalování. 

Bez kyslíku nechce oheň hořet, proto je důležité vždy mít zajištěné dosta-
tečné množství vzduchu. Standardně se vzduch pro spalování dá ovlivnit 
regulačními prvky, které jsou umístěny na kamnech (primární a sekundár-
ní vzduch). Zajištění vzduchu pro spalování se rozděluje na přívod vzdu-
chu z místnosti a externí přívod vzduchu z venkovního prostředí.

2.  Kvalita paliva: Palivo by mělo být vždy odpovídající kvality. Dřevo bychom 
měli mít dostatečně vyschlé. Zpravidla se říká, že kvalitní dřevo by mělo 
být zhruba dva roky staré. Voda nehoří, proto, pokud se používá čerstvé 
dřevo, tak nikdy nebudou kamna nebo kotel fungovat podle představ. 
Většina energie se při hoření využije na to, aby se dřevo nejdříve vysušilo 
a až poté se předá teplo do požadovaných částí konstrukce kamen nebo 
systému vytápění. Z této příčiny se protopí více paliva a dochází k větší-
mu zanášení celé trasy spalinové cesty a spalovací komory včetně skla.

3.  Návrh a provedení spalinové cesty: Pokud nebude kompletní spalinová 
cesta správě navržená, tak nikdy nedosáhneme celkového komfortu. 
Spousta napojení se v  současné době provádí svépomocí. Doba jde 
dopředu i ve vytápění. Co fungovalo před dvaceti lety, nemusí fungovat 
v  současnosti. Spotřebiče se konstrukčně změnily, je potřeba dodržet 
platné předpisy a  normy v  době připojení, aby vše správně fungovalo. 
Ve většině případů se musí udělat i modernizace komína (vložkování).

Správný postup při zatápění by měl být následovný. Zkontrolujeme, že re-
gulační prvky jsou plně otevřené pro přívod spalovacího vzduchu. Dobré je 

Žehnání kříže
Kříže a  další drobné sakrální stavby jsou neodmyslitelnou součástí 

naší krajiny i veřejných prostranství našich obcí a měst. Vtiskují naší zemi 
křesťanský charakter a jsou součástí duchovních a kulturních kořenů na-
šeho života. Kříže byly v krajině, především na křižovatkách cest, umis-
ťovány od počátků pronikání křesťanství do českých zemí. Nejprve kříže 
dřevěné, pak kamenné a od 18. století nejčastěji litinové na kamenných 
podstavcích. Takový je i náš kříž u pomníku padlých. Spolu s pomníkem 
a zvoničkou tvoří charakteristický soubor drobných staveb, který k naší 
obci patří již po mnoho generací. Proto byl obnoven, aby i nadále dotvářel 
charakter Lipenců. Dokončení stavby či obnovy křížů, soch světců nebo 
kapliček bylo vždy spojeno s obřadem jejich žehnání. Dříve se používal 
i  termín svěcení. Tento termín je nyní vyhrazen pouze pro svěcení osob 
k  povolání duchovních (diakonů/jáhnů, presbyterů/kněží a  episkopů/
biskupů) a  pro svěcení sakrálních objektů (kostelů a  kaplí), které jsou 
určeny k bohoslužebným účelům.

Samotný obřad požehnání kříže nebo jiné stavby či předmětu je urči-
tým duchovním „uvedením do života“. Je uvedením do služby účelu, pro 
který byly stavby nebo předměty zhotoveny. Tímto účelem je, v případě 
kříže, připomínat lidem vykupitelskou oběť Ježíše Krista za záchranu ce-
lého lidstva od věčné smrti a naprostého zániku.

Požehnání kříže je především chválou a oslavou Boha, a také svolává-
ním veškerého dobra na všechny, kdo ke Kristově oběti na kříži přistupují 
s úctou, láskou a vděčností. 

Obřad žehnání kříže začíná shromážděním účastníků na prostranství 
u  kříže, kde celebrant (kněz nebo jáhen) pronese krátké úvodní slovo 

a vstupní modlitbu. Úvod může být spojen se zpěvem vhodné duchovní 
písně. Po úvodu následuje biblické čtení z Nového Zákona. V našem pří-
padě to je čtení z druhé kapitoly listu svatého apoštola Pavla Filipanům 
(verše 6–11). Po biblickém čtení se zpívá nebo čte část Žalmu 31. Po něm 
dojde k vlastnímu pronesení žehnací modlitby, pokropení kříže svěcenou 
vodou a k uctění úklonou nebo pokleknutím. Po těchto úkonech následu-
jí krátké přímluvy a modlitba Otče náš… Obřad uzavírá požehnání účast-
níkům, závěrečný zpěv a rozchod.

Petr Megela, 
jáhen Římskokatolické farnosti u kostela sv. Jakuba Staršího Zbraslav

si před samotným zatopením komín prohřát. Stačí, když ve spalovací komo-
ře spotřebiče spálíte 3–5 listů zmačkaných novin. Tím vznikne rychlé velké 
teplo. Docílíme tím zlepšení tahu komína, eliminuje se vniknutí kouře do 
interiéru. Po vyhoření listů novin tento proces zopakujeme s tím, že na no-
viny přidáme tence naštípané dřevěné třísky. Je důležité vytvořit dostatečné 
množství žhavé podestýlky. Následně můžeme přikládat větší kusy dřeva. 
Při přikládání dřeva do topeniště doporučuji dvířka nejdříve částečně poo-
tevřít, aby se vyrovnal tlak ve spalovací komoře a v interiéru. Po vyrovnání tla-
ku dvířka otevřeme úplně. Předejdeme tím vniknutí většího množství kouře 
do interiéru. Pokud už vše hoří dle očekávání, můžeme částečně regulovat 
přívod vzduchu. Budeme tím ovlivňovat velikost plamene a kvalitu hoření.

Lukáš Veselý, Pavel Vodrážka

Slavnostní obřad žehnání kříže, který vedl jáhen Petr Megela, proběhl 
u pomníku padlých a zvoničky v neděli 27. listopadu.
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LETOŠNÍ ŠKOLNÍ ROK JE ZLOMOVÝ
Školní rok běží na plné obrátky, první čtvrtina z něj je už za námi. Po 

letních prázdninách jsme ve výuce zopakovali, co děti během prázdnin za-
pomněly, a přidáváme učivo současného ročníku. V některých případech 
to jde hladce, v jiných to trošku „drhne“. Cítíme, že po dvouletém období, 
během kterého žáci řadu týdnů trávili na distanční výuce, je pro některé 
návrat k pracovnímu režimu složitý. Někdo si od pravidelné přípravy od-
vykl a  těžko se vrací do starých kolejí, nejmladší školáci vlastně neměli 
možnost si školní návyky pořádně zažít, a tak je školní docházka pro řadu 
našich žáků (a někdy možná i rodičů) trošku komplikovanější, než bývalo 
zvykem. Abychom tyto důsledky covidu alespoň částečně překonali, je nut-
ná pomoc a podpora rodičů. Věříme, že společnými silami se nám během 
tohoto školního roku podaří „dát vše do kupy“.

Co nového ve škole
Letošní školní rok jsme začali bez rodilého mluvčího, ale nyní je to na dobré 
cestě. Pokud se něco nepokazí, od ledna už by v každé třídě 3.–9. ročníku měl 
jednou týdně v hodinách angličtiny být s naším vyučujícím také rodilý mluvčí. 

Bohužel se nám nepodařilo zapojit do projektu Edison. V rámci tohoto 
projektu školu na jeden týden navštíví 6–8 studentů z různých států svě-
ta, aby našim žákům svou zemi přiblížili. Pro velký zájem škol jsme letos 
vedeni jako náhradníci a pokud některá ze škol na poslední chvíli účast 
v projektu nezruší, zapojíme se do Edisona až v příštím školním roce. 

Obnovujeme přerušenou tradici našich Kniháren. Jednou za čas vás 
zveme k nám do školy, abyste tam strávili pár příjemných chvil. Můžete si 
vypůjčit knížku z naší knihovny, nebo se zúčastnit doprovodného progra-
mu, který obvykle v rámci Knihárny nabízíme. Naposledy to bylo malování 
na hrnečky, které bylo velmi úspěšné a zúčastnilo se ho několik desítek 
návštěvníků. Můžete ale třeba jen posedět a nechat se obsloužit našimi 
žáky, kteří vám rádi uvaří čaj, nebo kávu, a k  tomu si můžete dát i něco 
dobrého na zub. Těší nás, že jsou tito pomocníci ochotni ve svém volném 
čase dobrovolně pomáhat s organizací akce pro veřejnost, proto budeme 
moc rádi, když se přijdete podívat a svou přítomností jim dáte najevo, že 
to, co dělají, má smysl . 

Změny ve výuce
Letošní školní rok je poměrně zlomový. Alespoň pro naši školu. Končí ob-
dobí, ve kterém školy mají povinnost přepracovat školní vzdělávací pro-
gram (ŠVP), který nahrazuje dřívější osnovy. S pedagogy se po odpoled-
nech scházíme, diskutujeme nad tímto naším kurikulem a upravujeme ho 
s ohledem na změny nastavené ministerstvem školství. Je třeba zcela „pře-
kopat“ obsah předmětu informatika, a tak promýšlíme, jak výuku pojmout, 
aby to bylo smysluplné. V  ostatních předmětech mluvíme o  tom, které 
učivo považujeme za zásadní, a které můžeme vypustit. Hledáme kompro-
misy. Nechceme totiž pomyslnou laťku náročnosti snížit příliš, abychom 
do světa nevypouštěli děti bez všeobecného rozhledu. Zvažujeme, kolik 
hodin vymezit v konkrétním ročníku každému předmětu. Musíme se sice 
pohybovat v předem určených „mantinelech“, ale jistou volnost máme. 

Nad úpravou ŠVP jsme strávili dohromady už desítky hodin a ještě mno-
ho jich máme před sebou. Není to jednoduchá práce. Vymýšlíme pravidla, 
podle kterých se budeme řídit nejen my sami, ale i naši budoucí kolegové, 
kteří náš sbor postupně budou doplňovat. Vymýšlíme dokument, který ne-
bude sloužit jen pro případnou kontrolu české školní inspekce, ale bude 
funkční a  smysluplnou podporou při vzdělávání žáků. Chceme je dobře 
připravit na život. Ale jaký ten jejich vlastně bude? Doba se dnes mění tak 
rychle, že vlastně přesně nevíme, co budou za pět, deset let potřebovat. 
Přestože ještě zdaleka nemáme hotovo, už dnes víme, že v našem školním 
vzdělávacím programu dojde k několika zásadnějším změnám. Jsme si jis-
ti, že to budou změny k lepšímu. Ale o tom až někdy příště. 

Přání do nového roku
Blíží se konec roku. Pro nás ve škole je možná významnější rok školní, který 
končí až v červnu, protože tam obvykle bilancujeme, co se nám ve škole po-
dařilo, co jsme nezvládli úplně na výbornou, a na co se zaměříme v příštím 
školním roce. Konec roku kalendářního je spíše prostor pro osobní bilan-
cování. Většina lidí to tak myslím má. Přemýšlí nad tím, co se v uplynulém 
roce odehrálo, co se podařilo, a řada z nás si dává i různá předsevzetí, co 
bychom chtěli v tom roce příštím vylepšit. Nikdo nejsme dokonalý a každý 
z nás má někde své rezervy. Přestože někomu novoroční předsevzetí vydrží 
jen pár týdnů, nebo třeba jen pár dnů, vnímám to jako dobrou cestu, jako 
snahu se zlepšit. Je určitě mnohem lepší bojovat se svými nedostatky, než 
hledat chyby v druhých. 

Milí čtenáři, přeji vám příjemné adventní období a krásné svátky proži-
té spolu s vašimi nejbližšími. Do nového roku nám všem přeji především 
zdraví, pozitivní naladění a schopnost (a někdy možná i vůli) vidět ve všem 
spíš to lepší . Ať je rok 2023 pro nás všechny rokem dobrým!

Jitka Krůtová, ředitelka školy
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Základní škola

Předvánoční těšení…
Zatímco se školní rok blíží do své poloviny, ten kalendářní se chýlí ke 

konci. Paní učitelky jsou rády, že mohou plnit své pedagogické poslání 
a úkoly Školního vzdělávacího programu bez omezení. Podařilo se nám 
ve spolupráci s městskou částí Praha-Lipence, že se naše školka od září 
rozrostla. Přestože ve dvou nově zřízených třídách odloučeného praco-
viště na Zbraslavi jsou mladší děti, ani ony nepřijdou o akce, jako jsou 

Inzerce

divadélka, výlety a oslavy. S podzimem jsme se ve třídách rozloučili v ryt-
mu karnevalu, to se dětem velice líbilo. Užívaly si s kamarády tancování 
a přehlídku masek. Potom následovala soutěžní část s odměnami, kterou 
pro děti dle věku vymyslely a pečlivě připravily paní učitelky. Odpoledne 
ve školce společnou akcí s rodiči proběhlo tradiční „dýňování“. Lampio-
nový průvod, který doprovázeli dva policejní koně, prošel Lipenci a svou 
cestu zakončil ve školce, kde na děti čekala sladká odměna a výstava vy-
dlabaných a svítících dýní na školní zahradě.

Prosinec je doslova nabitý akcemi. Než jsme se začali těšit na nadílku 
od Mikuláše s čertem a andělem, které nám v rámci spolupráce opět po-
šle základní škola, upekli jsme si vánočky. Paní učitelka pro všechny třídy 
zadělala těsto a pak následovalo zaplétání a očekávání. Paní kuchařky 
nám vánočky upekly a přinesly na ochutnávku. No, byly výborné!

V podvečer jsme se společně s rodiči sešli u našeho „školkového“ vá-
nočního stromečku. Pan Rak ho krásně nazdobil a připravil k rozsvícení, 
pan Veselý zajistil ozvučení a hasiči pohoštění pro děti a rodiče. Společně 
jsme si zazpívali koledy, přečetli přání Ježíškovi a krásný stromeček roz-
svítili. Tím začal adventní čas ve školce. Vrátila se tradice, kterou jsme 
prožívali před časem, bylo nám společně velice příjemně. Akce nebrala 
konce, nikomu se nechtělo domů od rozsvíceného stromečku, pohoštění 
a setkání s přáteli.

Děti s paní učitelkami se těší na besídky pro rodiče. Nacvičují pro ně 
v kostýmech divadelní představení známých pohádek. Začínáme vyrábět 
mikulášské a vánoční přání a dárky pro rodiče. Připravujeme také vánoč-
ní výzdobu školky, dopisy pro Ježíška a další akce. Na třídu Koťat a Želvi-
ček společně s dětmi ze zbraslavských tříd Sluníček a Hvězdiček čeká na 
zámku Mníšek pod Brdy vánoční výzdoba a dílnička. Ježci a Berušky se 
půjdou projít nazdobenou Prahou. 

Nezapomínáme ani na divadelní představení a kurz bruslení v Černoši-
cích, který se dětem líbí a vždy se tam moc těší.

Na závěr mého článku a roku 2022 bych za sebe a celou školku chtě-
la všem poděkovat za spolupráci a pomoc. Chtěla bych vám také popřát 
klidný adventní čas bez spěchu, v kruhu rodinném, nejlépe na sněhu. Pře-
devším vám však přeji pevné zdraví a klidný příští rok. 

Doris Rosenkrancová
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Je na nás, aby děti u fotbalu zůstaly, říká lipenecký šéftrenér
Výchova fotbalové mládeže v Lipencích má dlouhou tradici. Začali s ní 

předchůdci současných fotbalistů už ve 30. letech minulého století. Samo-
zřejmě se Sokolu Lipence nevyhnuly ani krize, a tak byla období, kdy zde 
žádné mládežnické týmy nehrály. Současná „šňůra“ dobré práce s příprav-
kami a žáky zde trvá od roku 2004. O radostech a strastech tohoto poslání 
jsme si povídali se současným šéftrenérem mládeže Martinem Říhou.

V Lipencích nyní máme předpřípravku (školičku), mladší a starší příprav-
ku a mladší žáky. Avšak starší žáci ani dorost v Lipencích v současnosti 
nepůsobí. Kde vidíš hlavní příčinu?

Hlavní důvod vidím v tom, že s přibývajícím věkem roste i tréninková ná-
ročnost, a ne každý jedinec je ochoten obětovat něco ze sebe třeba i pro 
ostatní. Připadá mi, že pro děti v adolescentním věku je důležitější dělat 
věci tak, abych u toho dobře vypadal, abych třeba nebyl terčem nějakých po-
směchů, než abych se více dřel. Ono je to asi i logické, u dětí nastávají velké 
změny nejen ve fyzickém vývoji, ale i v duševním. Každý si hledá své místo 
na slunci a pokud se nám doteď nepodařilo vštípit dětem lásku k fotbalu 
a sportu všeobecně, je těžké takového jedince udržet.

Fotbal byl, je a vždy bude týmová hra a pokud se v mužstvu nepodaří udě-
lat parta, kde se každý jednotlivec bude cítit součástí týmu, tak pak ho 
to časem přestane bavit.

Slýchávám, že dnešní doba je pro děti náročnější, mají méně času, jsou 
více ve stresu… Nemyslím si to. Spíše se domnívám, že se někdy až moc 
snažíme našim dětem tu cestičku pěkně umést, aby v mládí nepoznaly ně-
jaké pády, aby se moc nedřely, aby náhodou třeba během tréninku nebo 
zápasu nedej bože nezmokly či se moc neumazaly.

Má klub dostatek trenérů? Při trénincích a zápasech je vidět u zábradlí 
hodně rodičů. Oslovovali jste je, jestli nechtějí pomoci?

„Trenérů“ se vždy najde hodně, nejvíce těch za klandrem (smích). Ne, po-
pravdě musím říct, že dle mého je dnešní situace o malinko lepší, než tomu 
bylo v minulosti. Občas rodiče tu a tam pomohou s přinesením branek, roz-
cvičkou, protažením… Za to jim patří veliké díky. Pokud by se ale třeba sami 
chtěli podílet na přípravě nebo i vedení tréninku, budeme velice rádi, když za 
námi zajdou a zkusí to. Třeba je to časem také chytne, udělají si nějakou tu 
trenérskou licenci a budou se podílet na výchově nových lipeneckých nadějí.

V minulých letech zájem rodičů s věkem dětí postupně ochaboval. Mnozí 
byli rádi, že mají o dítě párkrát do týdne postaráno a o další se moc ne-
starali. Platí to i nyní?

To si myslím, že platí stále. Je to třeba vidět na soutěžních zápasech, kde 
u školiček a přípravek je diváků z řad rodičů více než třeba u žáků. Což si 

myslím, že je škoda. Snad každé dítě by chtělo, aby se na něj během zápasu 
někdo z rodiny přišel podívat. Třeba i to může být jedním z bodů, že u star-
ších kategorií zájem o fotbal upadá. Nedostatek podpory v rodině? Nevím.

Kde vidíš řešení? Lze se například spojit s okolními kluby?
Jak jsem říkal výše, s přibývajícím věkem dětí a postupným upadání zá-

jmu o fotbal se stane, že některé mládežnické kategorie u nás vůbec nemá-
me. U starších žáků je potřeba mít minimální základnu alespoň 16–18 hráčů. 
V této kategorii se hraje již na celé hřiště v počtu 11 hráčů v základní sestavě. 
Jako řešení vidím přestup hráče do jiného mužstva, pokud v dané věkové ka-
tegorii jsou spíše jedinci. Nebo pokud je těch hráčů více, tak i třeba spojení 
s okolními kluby. Na jaře jsme tento pokus chtěli uskutečnit u ročníků 2009 
a 2008, bohužel to ale neprošlo přes některé rodiče. Dle mého to byla velká 
chyba. Nyní třeba kluci ročníku 2008 a 2009 nemohou oficiálně hrát žádnou 
soutěž a mohou jen trénovat. Což je velká škoda. V příštím roce nás nějaké 
podobné rozhodování bude opět čekat.

Nehrozí zánik fotbalové mládeže v Lipencích?
Je všeobecný problém, a to napříč všemi kluby, vychovat děti od těch nej-

mladších kategorií a přimět je, aby zůstaly u fotbalu i ve starších žácích či 
dorostu. S tímto se nepotýkáme jen u nás v Lipencích.

Když se ale u nás podívám na základnu těch nejmenších, tak si myslím, 
že zánik nehrozí. Jen se někdy přijďte podívat na trénink nebo si ho přijďte 
s děckem vyzkoušet a uvidíte, že těch „prcků“ nám po hřišti běhá hodně. Je 
na nás, rodičích, trenérech, aby u sportu zůstali i v pozdějším věku. Tímto 
bych chtěl i poděkovat všem rodičům, kteří nás podporují, a hlavně všem 
trenérům, kteří ve svém volném čase jdou na hřiště, vezmou na sebe zodpo-
vědnost a věnují se výchově dětí nejen k fotbalu, ale ke sportu všeobecně.

(jkl)

Jednotka sboru dobrovolných hasičů se za letošní rok účastnila mno-
ha mimořádných událostí. Nechyběly doznívající případy Covidu-19, kte-
ré následně zcela nahradil konflikt na Ukrajině. Aktivně jsme se podíleli 
na pomoci v kongresovém centru a situaci na Hlavním nádraží, kde jsme 
pomáhali maminkám a dětem prchající z válkou ohrožené země. Jak se 
postupně příliv lidí uklidňoval, začaly nás velmi aktivně zaměstnávat po-
větrnostní vlivy jako přívalové deště a nárazy větru, které působily škody 
na majetku. Byly dny i noci, kdy jsme museli zasahovat i u pěti případů. 
Naštěstí vždy jen u škod na majetku malého rozsahu. Nikdy nebyl bez-
prostředně ohrožen lidský život. Kromě běžných požárů a  technických 
pomocí jsme byli připraveni pomáhat i požárem postiženému Hřensku. 
Jednotka tak několik dní čekala na povolávací rozkaz do Hřenska, kde by 
působila s velkokapacitní cisternou s posádkou tvořenou velitelem a tře-
mi hasiči s dýchací technikou. V Praze se ale zdvihla tak velká síla pomoci 
ze stran sborů, že na naší jednotku už nezbylo místo. Mezi tím jsme byli 
připraveni pomáhat obci a s požáry zde u nás. Ke konci listopadu evidu-
jeme 33 případů, z  toho 4 případy spojené s pandemií, 21 technických 
pomocí, ve kterých byla i pomoc Ukrajině, a 8 případů požárů, kde šlo 
převážně o požáry budov a osobních vozů. 

Hasiči Praha Lipence
Je pět gólů hodně, nebo málo? 

Ano, přesně tolik jich chybělo Oli-
verovi Slavíkovi k vytoužené stovce 
v průběhu podzimní sezóny. Možná 
se nám tu klube nová fotbalová hvěz-
da! Za sebe, jako trenéra, musím 
říct, že vstřelit 95 soutěžních gólů 
v lipeneckých barvách za tři měsíce 
je opravdu hodně dobrý výkon. Chtěl 
bych mu i touto cestou pogratulovat. 
Myslím, že si to zaslouží nejen kvůli 
svým střeleckým schopnostem, ale 
i celkovým přístupem k fotbalu. Za 
své výkony si vysloužil i nominaci do 
výběru Prahy pro hráče ročníku 2013.

Ano, je to i zásluha rodičů, kteří 
neváhají a pendlují mezi chatou 
a fotbalovým hřištěm stovky kilome-
trů jen proto, aby stihli víkendový 
zápas.

Tak Olíku, díky. 
„Tréňa“ Martin Říha

OLÍKOVI CHYBĚLO PĚT GÓLŮ DO STOVKY

Oliver Slavík dal za podzimní 
sezónu v barvách Sokola 
Lipence 95 gólů

Šéftrenér mládeže Martin Říha (zcela vlevo) s týmem starší přípravky a tre-
nérem Petrem Hůrkou.
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Ke konci měsíce jsme absolvovali i výcvik jednotky, jehož cílem bylo 
simulovat požár bytové jednotky s nulovou viditelností a jednou pohře-
šovanou osobou. Ze situace, kdy osobou je dítě, které oznámí přítom-
nost své kamarádky v budově. Cvičení dopadlo z hlediska našich hasičů 
velmi dobře. Celou situaci vyhodnotili a provedli dobře a osoby i požár 
lokalizovali. Taková cvičení jsou pro naše kluky důležitá, aby se neustále 
připravovali na ten nejhorší scénář, který by je mohl potkat, a vyřešili ho 
rychle a bezpečně.

To je doufáme za letošní rok vše. Čeká nás ještě pár výcvikových dní, 
ale vám bychom rádi popřáli klidné adventní svátky, mnoho štěstí a ro-
dinné pohody bez naší přítomnosti.

Lukáš Rak, 
velitel Hasičského sboru Praha-Lipence

Kulturní a sociální komise je především parta milých a šikovných lidí 
s chutí pracovat pro svou obec.

Hlavním zaměřením komise je organizace a realizace kulturních akcí 
a  ve spolupráci s  pracovnicí úřadu městské části také sociální pomoc 
potřebným. Komise předkládá radě městské části Praha-Lipence návrhy 
a náměty týkající se kultury a sociálních věcí a plní úkoly zadané radou, 
starostkou nebo místostarostou.

Komise v novém personálním složení Ivana Slabochová, Martin Říha, 
Lenka Šamanová, Jana Jiříčková, Patricie Veselá, Lenka Šlampová a Ma-
rie Cimlerová se na svém prvním zasedání  seznámila s akcemi na tento 
rok, naplánovala společně práci na rok 2023 i vše, čím by se chtěla zabý-
vat v následujících letech.

Nápadů na pěkné akce pro ty nejmenší, širokou veřejnost a seniory 
máme hodně. Budeme vás o  všem informovat a  těšíme se, co vše pro 
obec budeme moci zrealizovat. Nejvíc se těšíme na společné setkávání 
s vámi.

Za všechny členy Kulturní a sociální komise Ivana Slabochová

Kulturní a sociální komise

Děti narozené v roce 2022 přivítá za své občánky městská část Praha-
-Lipence v březnu 2023. Pro přihlášení dětí prosíme rodiče o vyplnění for-
muláře se souhlasem s využitím osobních údajů dle zákona č. 110/2019 
Sb., o zpracování osobních údajů. Formulář je k dispozici na úřadu měst-
ské části Praha-Lipence nebo je ke stažení na obecních webových strán-
kách v sekci Formuláře. Vyplněný a podepsaný formulář doneste osobně 
nebo zašlete poštou na úřad městské části, K Obci 47, 155 31 Praha-Lipen-
ce, a to do 31. 1. 2022. O termínu konání akce budou rodiče přihlášených 
dětí informováni zvacím dopisem.

(iž)

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

Rádi bychom vám poděkovali za přízeň, která nás moc těší a je pro nás 
hnacím motorem k organizování dalších akcí. Letos na jaře jsme opět zor-
ganizovali populárně naučné akce. Tentokrát to bylo setkání s paleontolo-
gem RNDr. Štěpánem Rakem v Radotíně spojené s hledáním zkamenělin 
a následně setkání s dinosaury přímo u nás v Lipencích. Mnoho zajíma-
vostí se dozvěděli nejen děti, ale i dospělí.

Tradičně jsme pořádali letní kino, promítli jsme filmy Betlémské světlo, 
Zátopek, Mimořádná událost, Zpívej 2 a  Croodsovi: Nový věk. I  letos si 
s námi počasí pohrálo. Takovou bouřku jsme na promítání ještě neměli, 
a tak se Zpívej 2 promítalo v náhradním termínu a návštěvnost trhla rekord 
z prvního ročníku před třemi lety.

Díky grantům Nadace Via jsme uspořádali v červnu a září Sousedské 
slavnosti, dvě odpoledne nabitá kulturním programem, kde nechybělo di-
vadlo, kapela, kouzelník, bubnování a mnoho dalšího. Vstup na naše akce 
je zdarma, aby byl umožněn přístup opravdu všem. To by nešlo bez našich 
sponzorů, grantů a také vašich darů. Moc si vaší podpory vážíme a těšíme 
se na viděnou v novém roce, který bude opět plný kulturních událostí.

Letos jsme se věnovali trochu i charitě. Na pomoc Ukrajině se díky vám 
podařilo ve dvou sbírkách vybrat celkem 115 500 Kč, které jsme stejně jako 
materiální pomoc okamžitě předali spolku Pomáháme Ukrajině a Člověku 
v tísni.

Přejeme vám krásné a pohodové svátky. Pokud pro nás máte nějaké 
náměty na akce nebo se třeba chcete zapojit do naší činnosti, jsme vám 
k dispozici na Facebooku a nově i na www.vsrdcilip.cz.

Dáša, Jana, Lída a Lukáš ze spolku V srdci Líp

Rok plný mimořádných událostí

V podzimních měsících proběhly dvě akce, které zorganizovala skupinka 
kamarádek. Všechny mají dítka a rády je vedou k aktivní zábavě.

V  půlce října se na louce Nad Panorámou uskutečnil již druhý ročník 
Drakiády. Opět se hlasovalo o nejkrásnějším doma vyrobeném draku, jen 
tento rok byla mnohem větší konkurence. Děti, a často také rodiče, soutěžili 
o nejvýše letícího draka. Počasí vyšlo sice krásně slunečné, ale vítr vál jen 
slabý. Přesto se nikdo předem nevzdal, o čemž svědčí i vysoká návštěvnost 
akce. Dorazilo přes dvě stě dětí.

Na Drakiádu navazovala listopadová Halloweenská strašidelná stezka. 
Na hasičském hřišti čekala na malé odvážlivce bojovka, která byla oproti 
loňsku téměř dvakrát delší. Děti se svým doprovodem potkaly různá stra-
šidla a  příšerky, od kostlivců přes upíry až po čarodějnice. Odměnou za 
statečnost byl balíček dobrot. Obě dvě akce vznikly s  podporou městské 
části Praha-Lipence a přispěním Velkotržnice Lipence, Ratio s. r. o. a dalších 
sponzorů.

V  příštím roce by skupinka LipMamas ráda pokračovala v  dalších roč-
nících oblíbených akcí, jako je zmíněná Drakiáda a  Halloweenská stezka 
a také Pohádkový les. V plánu jsou i další projekty. Pokud situace dovolí, 
v první půlce roku by se mohl uskutečnit Běh v Lipencích. Zapojení celé rodi-
ny do stále populárnějšího běhání v podobě sousedského závodu by mohlo 
představovat novou milou tradici.

V úvahu je účast v dalším ročníku projektu Zažít město jinak, který se 
koná pravidelně v půlce září po celé Praze. Dramaturgii programu mají na 
starosti sami obyvatelé městské části nebo ulice. Místní sami sobě připraví 
den plný zábavy, dobrého jídla a pití místní výroby.

Velké akce doplní v příštím roce pár menších, jako jsou například „samo-
obslužné“ stezky s pokladem nebo zajímavé přednášky zejména pro rodiče 
menších dětí. Vše ale vzniká velmi organicky a za pochodu, proto se nechte 
překvapit, s čím vším LipMamas příští rok přijdou. Jedno je ale jisté, nudit 
se nebudeme!

Zuzana Šálanská

LIPMAMAS
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Ostatní

Lipence jsou charakteristické přírodou a zelení, ale památek se zde na 
pražské poměry nachází jen pár. A  to pouze drobných. Nicméně to ne-
znamená, že by svou velikostí ztrácely na významu. Jedním z  míst, kde 
se může člověk setkat s historií, je Husův balvan v Dolních Černošicích.

Putování za Balvanem nás přes tiché lány polí zavede k Berounce, dál 
od centra Lipenců, pryč od rušné silnice, jejích dopravních komplikací 
a hluků všedního dne. Po procházce krajinou nás čeká klidné, polozapo-
menuté místo, které je odrazovým můstkem k mnohem většímu příběhu.

Příběh Husova balvanu se začal oficiálně psát rok po vzniku Českoslo-
venska, v roce 1919. Je ale jasné, že v myšlenkách místních musela idea 
vznikat dávno předtím. Jedná se o historicky a organicky vzniklou „insta-
laci“ ve veřejném prostoru na pomezí křižovatky polních cest a venkov-
ské návsi. Zakladateli pomníku byli místní lidé, přímo na něm stojí nápis: 
„Tento Husův balvan zřízen přispěním všech občanů na paměť zřízení naší 
republiky a oddělení Černošic Dolních od Horních 1919“. Místní si tímto 
připomínali dvojí vyhlášení samostatnosti – nezávislého Československa 
a rozdělení Černošic. Vztahy obyvatel Dolních a Horních Černošic byly to-
tiž na začátku dvacátého století zatíženy spory, které byly dány rozdílným 
terénem i sociální skladbou obyvatel. Dlouhodobě vznikalo štěpení mezi 
kopcovitými Horními Černošicemi s  rostoucím vlivem pražské smetánky 
a na druhé straně řeky rovinatými Dolními Černošicemi s většinovou rol-
nickou společností. Podobně jako v případě touhy po samostatném státě 
vznikla i potřeba formálního oddělení dvou nestejnorodých Černošic.

Balvan je z pohledu uměleckého značně puristický. Jako jasný symbol 
odkazující na Jana Husa se na pomníku nachází kalich, který sochařsky 
vystupuje z kamene a stojí hierarchicky nad citovaným nápisem. I v nápi-
se můžeme sledovat díky většinu písmu a hornímu umístění nadřazenost 
textu o vzniku samostatného Československa. Nejvýše tak stojí odkaz na 
Jana Husa a husitství, které představovalo český svébytný protipól tradič-
nímu habsburskému katolicismu. O pomyslné patro níže se nachází odkaz 
na nově vzniklý stát a posledně se připomíná událost místního významu, 
akt separace na lokální úrovni. Symbolika kamenu, který se transformuje 
ve skálu, v něco pevného a neotřesitelného, má v hodnotové rovině zře-

Lipenecké punktum 
zvané Husův balvan

Dovolte mi, abych vás jako předseda informoval o  činnosti Kontrolního 
výboru zřízeném na jednání zastupitelstva dne 17. 10. 2022. Takovéto zprávy 
ode mne budete dostávat v každém vydání Lipeneckého zpravodaje a dou-
fám, že pro vás nebudou nikdy šokující. Můj cíl je naprosto opačný, chci vás 
uklidnit, že i  jako momentálně opoziční síla budeme na činnost staronové 
radnice dohlížet a snažit se ji korigovat. Kontrolní výbor se zřizuje povinně ze 
zákona vždy, stejně jako výbor finanční. Zastupitelstvo se zároveň s jeho zří-
zením usneslo, že bude pětičlenný. Členy byli zvoleni Ing. Martin Trnka (před-
seda), Ing. Miroslav Čížek, Bc. František Kvíčala, Karel Krůta, Petr Cemper. 
Před provedením volby za členy se zastupitelstvu představili pánové Trnka, 
Čížek a Kvíčala. Posledně jmenovaní bohužel na jednání zastupitelstva ne-
byli přítomni, nicméně jejich navrhovatelé ubezpečili zastupitele i přítomnou 
veřejnost, že se práce výboru hodlají zúčastnit. To jen abyste věděli, kdo bude 
nad dodržováním správných postupů při řešení problémů naší obce dbát.

Kontrolní výbor má možnost vlastní iniciativy při kontrolní činnosti, tedy 
podle vlastního uvážení kontrolovat plnění usnesení zastupitelstva a rady 
a  také kontrolovat dodržování právních předpisů, tedy zákonnosti postu-
pu. Jakýkoli člen zastupitelstva může samostatně předložit návrh na pro-
jednání, nemůže však výbor úkolovat, to může pouze zastupitelstvo svým 
usnesením. Pokud se chce kdokoli z vás obrátit na kontrolní výbor se svým 
podnětem, budu pochopitelně rád. Učinit tak však musí prostřednictvím 
zastupitelstva, protože občan je oprávněn podávat orgánům obce návrhy, 
připomínky a  podněty. Kontrolní výbor je ovšem orgánem zastupitelstva, 
nikoliv obce. Mohu vás ovšem ubezpečit, že pokud zastupitelstvo neuloží 
Kontrolnímu výboru se vaším návrhem zabývat, jsem připraven ho zahrnout 
do plánu činnosti z vlastního podnětu. Cílem není komplikovat schvalovací 
proces u obecně prospěšných věcí, ale nebudeme jen nečinně přihlížet pří-
padným špatnostem.

První jednání Kontrolního výboru se konalo dne 23. 11. 2022 za účasti 
všech členů s výjimkou pana Cempera, který se omluvit z důvodu pracov-

Zpráva o činnosti Kontrolního výboru ního zaneprázdnění. Na jednání jsem předal členům několik materiálů 
pojednávajících o činnosti výborů obecně i speciálně o výboru kontrolním. 
Jsem přesvědčen, že práci i v tak malé městské části, jako je ta naše, lze 
vykonávat profesionálně. To se však neobejde bez kvalitních znalostí, které 
nejsou zcela běžné.

Zásadní však bylo schválení „Plánu kontrolních činností Kontrolního vý-
boru Zastupitelstva MČ Praha-Lipence pro období 12/2022–12/2023“. Velmi 
stručně:
1.  kontrola nakládání s majetkem MČ Praha-Lipence s ohledem na přijatá 

usnesení zastupitelstva a rady městské části a realizované či možné pří-
jmy z jeho využití za období 2018–2022,

2.  kontrola naplňování usnesení Zastupitelstva MČ Praha-Lipence, kterým 
bylo rozhodnuto o realizaci přístavby MŠ,

3.  kontrola realizace projektu „Školní venkovní učebna“ – následná kont-
rola,

4.  kontrola dodržování právních předpisů Finančním výborem Zastupitel-
stva MČ Praha-Lipence především s ohledem na naplnění zákonné povin-
nosti kontrolovat hospodaření s majetkem a finančními prostředky MČ 
Praha-Lipence v období 2018–2022,

5.  kontrola procesu zadávání a realizace zakázek s ohledem na dodržování 
zákona a interních předpisů orgány MČ,

6.  kontrola způsobu přidělování, evidence a vykazování darů a dotací měst-
kou částí s ohledem na transparentnost a rovný přístup.

Doufám, že vám toto vysvětlení pomohlo k  pochopení principů činnosti 
Kontrolního výboru a ujišťuji vás, že všechny mé další zprávy se již budou 
zabývat konkrétními záležitostmi. Pokud byste se chtěli dozvědět více, bu-
dete mít zápisy z každého jednání vždy k dispozici na webových stránkách 
městské části. A samozřejmě, pokud vás bude cokoliv trápit, jsem vám kdy-
koliv k dispozici.

S přáním krásných svátků vánočních v kruhu vašich milovaných
Ing. Martin Trnka, předseda KV Zastupitelstva MČ Praha-Lipence

telnou interpretaci. Tedy úctu k republice, která i přes své mládí stojí na 
pevných základech. Republikánský étos je umocněn vysazenou lípou, jež 
se nachází za pomníkem. O deset let později byl pomník osazen zábradlím 
a přibyly k němu dva postranní náhrobní kameny. Ty vznikly na památku 
dvou místních, kteří padli během první světové války. A to Ladislava Klána, 
který byl dle pramenů rolník a starosta Dolních Černošic, jenž údajně ze-
mřel roku 1916 v polní nemocnici na Sardinii, a Josefa Jiskru, který padl při 
válečných operacích v blíže neupřesněném roce v Srbsku.

Během éry První republiky byl památník důležitou součástí veřejného 
prostoru a symbolem svátečního odkazu mezníků novodobých dějin. Po 
roce 1948 nebylo žádoucí připomínat národní, masarykovské a potažmo 
křesťanské hodnoty ve společnosti, proto Husův balvan začal pomalu 
chátrat. Oslava pádu železné opony neznamenala okamžitou proměnu 
myšlení ve společnosti. Únik do soukromé sféry a její adorace často zna-
menal nedostatečnou péči a zájem o veřejný prostor. Místo Husova bal-
vanu bylo dlouhá léta i po roce 1989 zanedbané. Až v posledních letech 
se skupinka místních velmi úspěšně snaží o kultivaci pomníku, který si 
svým významem zaslouží důstojnou ochranu, aby byl nejen zachován, ale 
také zpřístupňován a vhodně využíván tak, že se podílí na rozvoji demo-
kratické společnosti. Jak píše architekt Norbert Schmidt: „Vedle lineárních 
dějin usazených do příběhů, sepsaných a nasnímaných v knihách existují 
i dějiny otisknuté do předmětů, míst, měst a krajin.“ A my potřebujeme 
zachovávat obojí.

Zuzana Šálanská
(Faktografické údaje použité v textu vychází z analýzy Karla B. Müllera.)
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Lipenecký zpravodaj č. 5/2022. Vydává a zdarma distribuuje 5x do roka 
Městská část Praha-Lipence, K obci 47, 155 31,  IČO: 00241431. Číslo 
registrace MK ČR E 13321. Šéfredaktor: Lukáš Veselý. 
Redakční rada: Jiří Pavlíček, Tomáš Pelíšek a Ivana Slabochová. Autoři 
článků označeni zkratkami: Jaroslav Kábele (jkl), Martin Vanko (mv), 
Lukáš Veselý (lve), Ivana Žáková (iž), Ivana Slabochová (is). Uzávěrka 
prvního čísla roku 2023 bude upřesněna, jakmile bude sestavena nová 
redakční rada. 

Chvályhodná sebereflexe paní starostky
Velmi příjemně mne překvapila míra sebereflexe paní starostky Ka-

dlecové, která ve svém úvodním slovu v  posledním čísle Lipeneckého 
zpravodaje označila HaFo nebo Sdružení pro Lipence (dokonce své vlast-
ní), tedy podle jejího vyjádření zdánlivě tradiční strany, jako zastánce 
arogantního developera. Kromě překvapení z  takového odhalení mnou 
zmítá i poměrně dost nejistot. V prvé řadě bych čekal jasné pojmenování 
developera, protože těch se na našem území pohybuje více. Předpoklá-
dal bych také, že pokud paní starostka myslela občany kandidující za její 
politický subjekt, zjednala by si nápravu sama doma. Pokud myslela své 
koaliční partnery, pak by toto měla řešit v rámci svých koaličních dohod. 
Ale nejspíše je to začátek a jsem velmi zvědavý na přijatá opatření, za-
jišťující, aby zrádci a kolaboranti nemohli za mrzký kapitalistický peníz 
narušovat klid na práci při budování naší obce. Paní starostka jistě odhalí 
nepřátele skrývající se mezi námi.

Martin Trnka, zastupitel

Probouzení Lipenců pro nás volbami neskončilo

ROZŠÍŘENÍ PROSTOR MATEŘSKÉ ŠKOLY
Dlouhodobým neřešením navýšení kapacity mateřské školy došlo 

k tomu, že je část rodičů nucena dovážet své děti do pronajatých prostor 
na Zbraslavi. Tento stav považujeme za naprosto nepřijatelný a dlouho-
době neudržitelný. Naší snahou je tedy urychleně zjednat nápravu. Za 
možné řešení považujeme přestavbu objektů technických služeb, které 
s areálem školky přímo sousedí, na další třídy. Podle předběžného po-
souzení by to jejich konstrukce umožňovala. Proto jsme chtěli uložit radě 
MČ na prvním jednání lipeneckého zastupitelstva provedení stavebně-
technického posouzení pro prověření této možnosti. Za prvé, sběrný dvůr 
v těsném sousedství mateřské školy není ideální, za druhé, pozemek by 
bylo možné využít k rozšíření zahrady školky. Bohužel jsme však nebyli 
vyslyšeni. Zastupitelstvo se odmítlo tímto velmi jednoduchým materiá-
lem zabývat. Zkusíme to příště, ale dochází tak k téměř dvouměsíčnímu 
prodlení, které nejspíš nikoho, vyjma pendlujících rodičů, netrápí.

Karel Heřman, zastupitel

Podporujeme a  vždy podporovat budeme projednání každého návrhu 
přínosného pro Lipence. Bez ohledu na to, kým je předložen, byť přímo na 
jednání zastupitelstva. Není čas ztrácet čas.

Monika Vlčková, zastupitelka

Lipenecký zpravodaj na této stránce publikuje názory zastupitelů bez redakčních úprav.

Budík jsme si dali ve volební kampani jako symbol pro naši snahu probu-
dit lipeneckou radnici. Bereme ho ale také jako závazek. I v opozici budeme 
dělat vše, co je v našich silách, abychom naplnili náš volební program.

Protože jsme nechtěli ztrácet ani den, předložili jsme na prvním jedná-
ní zastupitelstva celou řadu jednoduchých návrhů, které měly nastartovat 
řešení vážných problémů. Neuspěli jsme. Koaliční zastupitelé se striktně 
drželi programu, který jim byl předložen paní starostkou. Nepřipustili tak 
ani diskusi na tak zásadní témata, jako je kapacita mateřské školky nebo 
nebezpečný průjezd „esíčkem“. Velice rádi vysvětlíme naše návrhy neboť 
diskuse musí probíhat neustále. To nejdůležitější má ale zaznít transparent-
ně za účasti veřejnosti.

Náklady na volební kampaň Sdružení pro Lipence
Sdružení pro Lipence je sdružením nezávislých kandidátů. Nejsme 
závislí na žádné politické straně ani ideologii a svoji nezávislost 
chráníme i tím, že si předvolební kampaň platíme 100% sami. 
Předvolební kampaň našeho sdružení stála celkem 27 576 Kč:
– výroba 8 ks plakátů 6549 Kč,
– aktualizace webových stránek SpL 2000 Kč,
– výroba a roznos 1000 ks tištěného zpravodaje 9552 Kč,
– grafické práce na příspěvcích na sociální sítě 5000 Kč,
– placené příspěvky na soc. sítích 2495 Kč,
– videozáznam z předvolebního mítinku SpL 800 Kč,
– podíl na nákladech předvolební debaty lídrů 1180 Kč.

Nejdražšími položkami kampaně byly tištěný zpravodaj a příspěv-
ky v  sociálních médiích. Každý kandidát SpL přispěl na kampaň 
v průměru 1800 korunami.

Martin Vanko, radní

Koalice versus opozice
Předvolební boj může být férový, pokud se drží programů a je-

jich odlišností, konkrétní odvedené práce aktuální samosprávy 
a  ověřených skutečností. V  Lipencích se letos poprvé a  v  nebý-
valé míře vedl boj osobní a manipulativní. Příkladem je zahájení 
předvolební kampaně tvrzením, že současné vedení je líné, ne-
kompetentní a  neschopné. Co k  tomu autora vede? To si věří na 
absolutní vítězství? Povolební spolupráci s neschopnými určitě ne-
chce. A přemýšlel o tom vůbec? Nebo je to jen manipulace s voliči, 
podobně jako focení přerostlé trávy před pomníkem ve chvíli, kdy 
probíhá reklamace a trávu nemůžeme posekat?

I  přes nekorektní kampaň jsme po volbách iniciovali schůzku 
s opozicí, zeptali se na jejich představy a nabídli jim pozice v kon-
trolním výboru. 

Zatím to vypadá, že opozice nepochopila, že své záměry může 
prosadit jen rozumným a slušným vyjednáváním. Smysluplné pod-
něty podpoříme, pokud budou v souladu s naším programem.

Lenka Kadlecová, starostka

Okénko do nedávné minulosti
Děkujeme za důvěru, kterou jste v naše nové sdružení ZaLep – 

Za Lepší Lipence vložili v podzimních volbách. Chceme vás ujistit, 
že se budeme po celé další 4 roky usilovně snažit naplnit co nejví-
ce z našeho programu. Získali jsme dva mandáty a zastupitelkami 
se tak staly K.Tvrdá a L.Zájedová. Se dvěma hlasy z patnácti bude-
me aktivní opozicí, která si to nehodlá jen „odsedět“, ale která pro 
Lipence pracuje. Podpoříme smysluplné návrhy a budeme důsled-
ně připomínkovat ty nesmyslné, pro Lipence nevýhodné.

Co je od voleb nového? F. Kvíčala se stal členem Kontrolního 
výboru (KV). Jsme rádi, že po dlouhých letech bude KV konečně 
fungovat. Do Finančního výboru (FV), který má kontrolovat přede-
vším hospodaření MČ, se z opozice nedostal nikdo. Věříme sice, 
že koalice SpL a  HaFo zvládne vše vlastními silami, přesto jsme 
nominovali V. Teichmana a K.Tvrdou. Necháme se však překvapit, 
jak nakonec složení FV bude vypadat.

Rada si už také založila své poradní orgány – komise. Ani zde 
nebyla opozice příliš úspěšná a přijata byla jen K. Tvrdá do Staveb-
ní komise, aby tu mohla ve prospěch Lipenců zúročit své znalosti 
a nabyté pracovní zkušenosti. Jedinou další komisí, kde by se, jak 
se zatím zdá, mohli opoziční zastupitelé angažovat, je Komise pro 
životní prostředí.

Není nám jasné, proč koalice blokuje většinu našich snah o spo-
lupráci a  proč není účast v  komisích nabídnuta i  veřejnosti tak, 
jak to bývá zvykem jinde. Otázek se však nabízí více… Nechápeme 
třeba také, proč je redakční rada Lipeneckého zpravodaje obsaze-
na třemi koaličními zastupiteli, ačkoli z logiky věci je zřejmé, že by 
měla být apolitická.

Pokud vás dění v  Lipencích zajímá, klikněte občas i  na naše 
webové stránky www.zalep.cz a  Fb, kde vás budeme pravidelně 
informovat. Nahrány jsou i záznamy z jednání zastupitelstva a sle-
dovat je může být někdy opravdu zábava :-)

Přejeme vám krásné a klidné vánoční svátky strávené se svými 
blízkými.

Karin Tvrdá, Ludmila Zájedová, zastupitelky



Inzerce


